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 ممخص الرسالة
حيث تتناول دور منظمات المجتمع  ،تعد الرسالة طرحا مختمفا وجديدا من حيث الموضوع

مدينتي تعز و إب نموذجاً   المدني في بناء قدرات الفئات الأشد فقرا في المجتمع المدني في
مستفيدة من منهج البحث الوصفي في وصف   5155حتي  5105خلال الفترة من 

د واستقراء الظاهرة وكذلك المنهج المقارن في مقارنة بين مجتمع مدينة اب وتعز وق
و تم توظيفها   العربية والأجنبية الأدبيات  و المراجع استفادت الباحثة من مجموعة من 

 بما يعزز منهجية البحث و تساؤلاته  و يمكن حصرها في الجوانب التالية :
 هتقديم رؤية عممية لكيفية تقييم احتياجات تمبي متطمبات المجتمع من خلال ما تقدم -0

 .المنظمات من خدمات
 استخدام المنهج المتناسب مع الظاهرة المراد دراستها. -5
 استخدام اكثر من اداة بحثية بهدف الوصول الى نتائج تخدم المجتمع. -3
 ر من الخصائص البنيوية.يالمقارنة بين مجتمعياً  متجانساً في كث -4

  حيث هدفت الرسالة من هذا الموضوع الى :
 قدرات الفئات الاشد فقراً في المجتمع اليمني.التعرف عمى العوامل التي تعيق بناء -0
العمل عمى تحديد الأنشطة والحرف التي من خلالها يمكن رفع مستوى دخل الفئات -5

 الأشد فقراً في المجتمع اليمني.
تقييم آلية برامج بناء قدرات لمفئات الأشد فقراً من قبل منظمات المجتمع المدني وفقاً -3

  الاجتماعية.لمخططها في دعم التنمية 
محاولة التعرف عمى الآثار المستقبمية عمى بناء قدرات الفئات الأشد فقراً في المجتمع -4

 اليمني.
 في محاولة للإجابة عن مجموعة من التساؤلات التي تمحورت حول:

  ماهي العوامل التي تعيق بناء قدرات الفئات الأشد فقراً في المجتمع اليمني ؟-0 
نشطة التنموية التي يمكن من خلالها تشغيل الفئات الأشد فقراً في ماهي الحرف والأ -5

  المجتمع اليمني؟
ماهي ألية برامج بناء القدرات لمفئات الأشد فقراً من قبل منظمات المجتمع المدني حسب -3

  مخططها في دعم التنمية الاجتماعية؟
   ي المجتمع اليمني؟مأ هو الاثر المستقبمي عمى بناء قدرات الفئات الأشد فقراً ف-4

وقد استعانت الباحثة ببعض الأدوات في البحث العممي كمقابمه لصناع القرار في بعض 
منظمات المجتمع المدني المحمية والدولية و عمل مجموعات بؤرية لعينه من المستفيدين 



من انشطة منظمات المجتمع المدني في كلًا من تعز و إب، و قامت بعمل دراسة حالة 
 بناء قدراتهم من قبل منظمات المجتمع المدني.  عة من النماذج التي تملمجمو 

ومن هنا خرجت الباحثة بمجموعة من التوصيات والنتائج متمثمة في اهمية دور منظمات 
برامج  المجتمع المدني في بناء قدرات الفئات الأشد فقرا في المجتمع اليمني من خلال تقديم

ايجاد مركز دراسات متخصص في  تقييم الاحتياجات  تمبي احتياجات تمك الفئات عبر
مما يضمن لتمك الفئات الاستمرارية والتكيف وقياس الاثر بهدف تحقيق التنمية الإنسانية 

 .و يقمص نسبة الفقر في المجتمع والاندماج في المجتمع كعناصر فاعمه 
Message summary 

The message is a unique and innovative topic proposal . It 
discusses how civil society organizations in building the 
capacities of the poorest groups in civil society in the cities of 
Taiz and Ibb as a model during the period from 2015 to 2022. it 
employs both the descriptive research approach, which describes 
and extrapolates the phenomenon, and the compares the 
societies of lbb and Taiz. A collection of Arabic and foreign 
literature was helpful to the researcher in ways that improved the 
study methods and its questions. These benefits can be confined 
to the following areas:- 
1- Offering a scientific perspective on how to assess needs that 
satisfy societal demands through the services rendered by 

organizations. 
2- Apply the proper methodology to the phenomenon under 
study. 
3-Using many research tools to achieve societally beneficial 
results. 
4- A comparative analysis of two cultures with similar structural 
features   the researcher has benefited from a:  



1- Identify the factors that hinder the capacity building of the 
poorest groups in Yemeni society. 
 2- Work on identifying activities and crafts through which it is 
possible to raise the income level of the poorest groups in 
Yemeni society. 
3-Evaluation of the mechanism of capacity-building programs 
for the poorest groups by civil society organizations in 
accordance with their plan to support social development.  
 4- An attempt to identify the future effects on building the 
capacities of the poorest groups in Yemeni society In an attempt 
to answer a set of questions that revolved around:   
1-What are the factors that hinder the capacity building of the 
poorest groups in Yemeni society.  
2- What are the crafts and development activities through which 
the poorest groups in Yemeni society can be employed.  
3- What is the mechanism of capacity building programs for the 
poorest groups by civil society organizations according to their 
plan to support social development.  
4-What is the future impact on building the capacities of the 
poorest groups in Yemeni society.   

The researcher has used some tools in scientific research as an 
interview with decision makers in some local and international 
civil society organizations and the work of specific focus groups 
of beneficiaries of the activities of civil society organizations in 
both Taiz and IBB, and made a case study of a group of models 
whose capabilities were built by civil society organizations. 



Hence, the researcher came up with a set of recommendations 
and results, represented by the importance of the role of civil 
society organizations in building the capacities of the poorest 
groups in Yemeni society by providing programs that meet the 
needs of those groups by order to achieve human development, 
which guarantees those groups continuity, adaptation and 
integration into society as effective elements and lowers poverty 
rate. 

 
 


